
 

معاون وزیر بهداشت خبر داد: 
مرگ سالانه حدود ۵۰ هزار نفر بر اثر تروما

معاون تحقیقات و فناوری وزارت بهداشت از مرگ 
سالانه حدود ۵۰ هزار نفر بر اثر تروما خبر داد. 

گزارش ایلنا، سید مسعود خاتمی، رئیس قطب  به 
کنگره  چهارمین  در  کشور  ترومای  آموزشی  علمی 
که صبح چهارشنبه ۲۳ آبان ماه در سالن  ملی تروما 
از  برگزار شد، اظهار داشت: یکی  رازی  همایش های 
مشکلاتی که بشر در کنار دیگر بیماری ها دارد، تروما است 
وطیف وسیعی از تقسیم بندی ها برای تروما وجود دارد. 
درکشور ما هم به دلیل حوادث دست ساز و هم حوادث 

غیرمترقبه با بسیاری از تروماها روبه رو هستیم. 
او ادامه داد: در بحث تروما وقتی کلیات آموزش داده 
می شود مسائلی مثل پیش بینی، پیشگیری و آمادگی 
ح می شود. بسیاری از  برای کاهش خسارت تروما مطر
تروماهای غیرمترقیه را می توان پیش بینی کرد. با پیش 

بینی می توان خسارت را کم یا نزدیک به صفر کرد. 
وی با اشاره به آمار بالای ترومای ناشی از تصادفات 
افزود: خسارت ناشی از ترومای تصادفات، آمار بسیار 
بالایى دارد. آخرین مطالعه ای که در کشورهای دیگر 
شده، نشان داده است که ٦٠ تا ۷۰ درصد علت تصادف، 

مربوط به فرهنگ رانندگی فرد است. 
و  تحقیقات  معاون  آخوندزاده،  شاهین  ادامه  در 
فناوری وزارت بهداشت اظهار داشت: به طور مشخص 
گر یک دانشگاه ماموریت محور را بخواهیم نام ببریم  ا
دانشگاه بقیه ا... مثال بسیار خوبى است. در کشور ما 
خ می دهد، از طرفی کشور ما  حوادث طبیعی بسیار ر
تجربیات بسیار گرانبهایى در ۸ سال دفاع مقدس دارد 
که از این تجربه ها می توانیم برای کمک به غزه و لبنان 

استفاده کنیم. 
او با اشاره به آمار مرگ بر اثر ترومای ناشی از تصادفات 
بیان کرد: مشکل در مسئله ترومای ناشی از تصادف 
جاده ای، مربوط به وضعیت جاده نیست بلکه بیشتر 
مربوط به فرهنگ رانندگی است. نیاز به فرهنگ سازی 
و قوانین سختگیرانه تری در این زمینه وجود دارد. آمار 
مرگ بر اثر تروما در سال حدود ۵۰ هزار نفر است که ۲۰ هزار 
نفر مربوط به تصادفات جاده ای است که امیدواریم در 

سال های آینده کاهش پیدا کند. 
پزشکی  علوم  دانشگاه  رئیس  ابوالقاسمی،  حسن 
بقیه ا... در ادامه در خصوص آمار مرگ غیر طبیعی اظهار 
کرد: سال گذشته ٤٩ هزار نفر مرگ غیرطبیعی داشته ایم، 
یا بهتر است آن را مرگ قابل پیشگیری بنامیم که امسال 
ممکن است از ٥٠ هزار نفر نیز عبور کند. همچنین در سال 
٧٠٠ تا ٨٠٠ نفر بر اثر گاز گرفتگی و حدود٧٠٠ نفر بر اثر غرق 

شدگی جان خود را از دست می دهند. 
٩٦ آمار مرگ ومیرهای  او در پایان افزود: در سال 
غیرطبیعی حدود ۳۰هزار نفر بود که این آمار در سال 

گذشته به حدود ۵۰هزار نفر رسید. 

مهریه
از مسئولان روزنامه درخواست داریم که گزارشی درمورد 
کسانی که با بالا رفتن بیش از حد قیمت سکه از دادن 
بیشتربه  تامسئولین  کنید،  تهیه  عاجزند  سکه  مهریه 
فکرباشند من باداشتن دوتا بچه مدرسه ای چکارکنم آیا 
زندان تنها راه حل این مشکل است؟ از مسئولان تقاضا 
داریم که فکری به حال کسانی که در حال پرداخت مهریه 

هستند کنند تا مشکلات ما هم حل شود. 
یک شهروند از تهران

دریافت ویزیت
آیا دریافت مجدد ویزیت توسط برخی از پزشکان برای 
بررسی نتایج آزمایش ها قانونی است؟ لطفا مسئولان 
وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی در این زمینه 

پاسخ لازم را ارائه دهند. 
معصومی از تهران 

آب معدنی
آب معدنی هایى که در بازار با مارک های معروف به 
فروش می رسد تاریخ تولید ندارد. از مسئولان تقاضا داریم 

که در این مورد رسیدگی کنند. 
سماوات از تهران 

همسان سازی
آیا همسان سازی با ۲۰ درصد افزایش حقوق ابتدای 
گانه  گر جدا گانه است؟ ا سال ادغام شده است یا جدا
فرد  یک  برای  تومان  هزار   ۲۳۸ معادل  چطور  است 
بازنشسته در نظر گرفته شده است؟ آیا از سال 99 مازادش 

کنون محاسبه می شود؟! تا
یک بازنشسته از تهران

شاغل بودن زنان
در زمان های قدیم کار کردن زن درست نبود ولی در 
که به مترو می رویم زنان بیشتر از  حال حاضر صبح ها 
مردان در به در به دنبال مترو و اتوبوس می دوند تا به 
محل کار خود برسند. آیا تمام اینها نشات گرفته از تورم 
زیاد نیست که زنان مجبور هستند در کنار همسران خود 
ج زندگی را تامین کنند. جا دارد  ج و مخار کار کنند و خر

مسئولان فکری برای این راه بیندیشند. 
یک شهروند از تهران

آرمان ملی – شفق محمدحسینی: اجرای قانون متناسب 
سازی حقوق بازنشستگان تامین اجتماعی از ابتدای سال محل 
مناقشه است؛ میان بازنشستگانی که حتی با افزایش این مبلغ 
هم، همچنان در تامین مایحتاج زندگی روزمره خود دچار مشکل 
هستند. در نهایت از دیروز به گفته مسئولان تامین اجتماعی، 
قرار است که حقوق بازنشستگان براساس متناسب سازی واریز 
شود. در این میان سهم حداقلی بگیران که مشمول این قانون 
نمی شدند هم در نهایت لحاظ شد. به این صورت که تا معادل 
۱۰ درصد حداقل دستمزد ماهیانه به نسبت سنوات پرداخت 
حق بیمه به عنوان »حفظ قدرت خرید« به افرادی که شامل 
متناسب سازی نمی شوند، پرداخت شود.   این درحالی است که 
بازنشستگان همچنان به روش های مختلفی نارضایتی خود را از 
حقوقی که حتی به مخارج نصف ماه هم نمی رسد، بیان کرده اند. 
این جمعیت عظیم بازنشستگان تامین اجتماعی، نسبت به 
بازنشستگان دیگر سازمان ها حقوق و مزایای کمتری دریافت 
، همه افراد جامعه از  می کنند. با رکود اقتصادی سال های اخیر
دهک های بالا گرفته تا دهک های پایین جامعه، درگیر مسائل 
ک و  پیچیده اقتصادی شدند. از اجاره بهای بالا گرفته تا خورا
کی که حالا هرروز سبد و سفره خانواده ها را کوچک تر کرد.  پوشا
این میان اما مشکلات اقتصادی، بسیاری از بازنشستگان را 
وادار به کار دوباره و روی آوردن به مشاغلی کاذب کرده است. 
مشاغلی که شاید چندان مناسب سن برخی از آنها هم نیست.  
قانون متناسب سازی حقوق بازنشستگان تامین اجتماعی که 
با هدف کمک به معیشت بازنشستگان در برنامه توسعه هفتم 
دیده شده است، در نهایت با وجود دشواری ها در مسیر تامین 
منابع، از دیروز درحال اجراست. این پرداختی ها که طبق احکام 
سازمان تامین اجتماعی و به ترتیب حروف الفبا صورت می گیرد، 
تا انتهای آبان به طول خواهد انجامید.   قانون برنامه هفتم 
پیشرفت از خرداد امسال و در روزهای آخر دولت سیزدهم ابلاغ 
و اجرای آن به دولت چهاردهم محول شد.  منابع حاصل از این 
افزایش حقوق برای صندوق های بازنشستگی که وابسته به 
بودجه دولتی هستند، در قانون بودجه امسال از محل افزایش 
یک درصدی مالیات بر ارزش افزوده به مبلغ ۵۰ هزار میلیارد 
تومان پیش بینی شد و در مورد تامین اجتماعی نیز مقرر شد 
دولت ۱۳۰ هزار میلیارد تومان از بدهی خود را به این سازمان 

بپردازد تا همسان سازی اجرایى شود. 

   آغاز پرداخت ها از ۲۳ آبان
 احمد میدری، وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی شامگاه ۲۲ آبان 
ح متناسب سازی حقوق  بازنشستگان تأمین  از آغاز  اجرای  طر
ح از ۲۳ آبان ماه  اجتماعی و شروع پرداخت ها در قالب این طر
ح  خبر داد.   احمد میدری در خصوص تحقق وعده اجرای طر
متناسب سازی برای بازنشستگان گفته که مطابق وعده ای که 
برای اجرای طرح متناسب سازی برای بازنشستگان مطرح کرده 
بودیم، فرآیند اجرای این طرح و پرداخت ها به بازنشستگان عزیز 
تأمین اجتماعی، همزمان با پرداخت حقوق آبان ماه شروع شده 
است.  وزیر کار اجرای متناسب سازی برای بازنشستگان تأمین 
اجتماعی را مختص بازنشستگان غیرحداقل بگیر دانست و اعلام 
کرد: برای جبران اُفت میزان مستمری افراد به نسبت مستمری 
زمان برقراری، 9۰ درصد این مبلغ به شکلی پرداخت می شود که 
۴۰ درصد از آن در سال جاری، ۳۰ درصد در سال ۱۴۰۴ و ۳۰ درصد 

در سال ۱۴۰۵ تسویه می شود. 

   4میلیون و 600هزار نفر بازنشسته تامین اجتماعی
عالی  کانون  رئیس  بیات،  اصغر  علی  راستا  همین  در 
، به »آرمان ملی« گفت: در برنامه هفتم  بازنشستگان کشور
توسعه ما حکمی داشتیم، تحت عنوان متناسب سازی حقوق 
بازنشستگان، شامل صندوق های کشوری، لشکری و تامین 
اجتماعی. در حکم آمده بود که در سه سال برنامه باید 9۰درصد 

شاغلین حقوق بازنشسته ها برسد. با توجه به اینکه بازنشستگان 
سازمان تامین اجتماعی متنوع هستند، جایگاه آنچنانی ندارند. 
چون ارتشی ها، کشوری ها، اینها جایگاهشان مشخص است. 
ما آمدیم گفتیم ضریب 9۰ درصد سال برقراری، یعنی 9۰ درصد 
افت حقوق، یعنی هرآنچه که عقب افتاده است. خب این حکم 
برای بالای حداقلی بگیران بود. مجلس هم حکمش را داده 
بود از ۱/۱ هم قرار بود که اجرا شود. حالا باتوجه به این تغییرات 
و اتفاقاتی که افتاد، ما ۳میلیون تومان در دولت قبل به صورت 
علی الحساب پرداخت کردیم. پیگیر شدیم. بازنشسته های ما 
که ۴میلیون و 6۰۰هزارنفر هستند، یک میلیون و ۱۰۰هزارنفرشان 
شامل این حکم می شدند.  او درباره حداقلی بگیران بازنشسته 
نیز گفت: ۳میلیون و ۴۵۰هزارنفر که حداقل بگیر بودند، شامل 
قانون همسان سازی حقوق بازنشستگان نمی شدند. اما ما که 
نمی توانستیم ۳میلیون و ۴۵۰هزارنفر را ندیده بگیریم. دولت 
قبلی لایحه دوفوریتی به مجلس داد و این لایحه حالا وصول 
نشد و هرچه شد، ۱۰ درصد حداقل مزد سال ۱۴۰۳یعنی ۷میلیون 
و ۵۰۰هزارتومان را، که می شود۷۱6هزارتومان، دولت پیشنهاد 
داده است که این را هم به حداقلی بگیران بدهند. ایستادگی 
کردیم. با وزیر و مدیرعامل صحبت کردیم. آقای سالاری این را 
در سران سه قوه مطرح کرد و یک حکم قانونی گرفت. از دیروز که 
با تاخیر سه روزه، حقوق آبان بازنشستگان آغاز به پرداخت شد. 
از روز گذشته، هرفردی که از مجموعه ما حقوق می گیرد، حقوق 
آبان را با متناسب سازی دریافت می کند. حداقلی بگیران ما 
هم، همه آنها که ماده ۱۱۱هستند، ۷۱6هزارتومان به حقوقشان 
اضافه خواهد شد. منتهی زیرحداقلی بگیران ما آنها به تناسب 
بیرون پردازی بهشون تعلق می گیرد. ما یک تعدادی بازنشسته 
هم داریم که بینابین هستند. چسبندگی دارند. نه حداقلی 
بگیرند، نه سایر سطوح هستند. اینها حتی همان ۱۰درصد هم 
بهشان تعلق نمی گرفت، که این گروه هم همین ۷۱6هزارتومان را 
دریافت خواهند کرد. منبع مالی هم طلب ۷۰۰هزارمیلیاردتومان 
سازمان تامین اجتماعی از دولت، در این سال جاری در بودجه 
که در بودجه اختصاص یافته است،  ۱۳۰هزارمیلیارد تومان 
منابعش را از این محل تامین خواهیم کرد.  بیات بااشاره به 
پرداخت حقوق های بازنشستگان از دیروز افزود: پرداخت 
حقوق بازنشستگان از دیروز آغاز شده است. اما به همه این 
۴میلیون و 6۰۰هزارنفر در یک روز پرداخت صورت نمی گیرد. 
بیات در این باره گفت: بازنشستگان ما۴میلیون و 6۰۰هزارنفر 
هستند. ما براساس حروف الفبا حقوق این افراد را پرداخت 
می کنیم که قطعا زمان بر است و به همه در یک روز پرداخت 
نمی شود. مثلا از بیستم که ما آغاز به پرداخت می کنیم، سی ام 

تمام می شود. تازه این ماه ما به دلیل تغییر فرمول، ۳روز عقب تر 
هم هستیم. چون می خواستیم فرمولمان را در ITسازمان تغییر 
دهیم، از ۲۳که شروع به پرداخت کردیم، تا ۳۰ آبان طول خواهد 
کشید و امکان اینکه یک روزه به همه پرداخت ها صورت گیرد، 
، درباره پرداختی  نیست.  رئیس کانون عالی بازنشستگان کشور
معوقه های بازنشستگان نیز افزود: مساله ای که می ماند و ما 
همچنان پیگیر آن خواهیم بود. بحث معوقه های این افراد 
است که طبق آنچه قانون می گوید، از۱/۱ باید پرداخت می شد. 
ما ابتدا باید این پرداختی های را از آبان انجام دهیم. چالش های 
احتمالی را بررسی کنیم، سپس برویم سراغ معوقه ها که امیدواریم 
بتوانیم به زودی تاریخی را مشخص و آن ها را هم پرداخت کنیم. 
ما همه تلاش خود را خواهیم کرد که این مساله هم به زودی با 

همه نهادها، صورت گیرد. 

   پرداخت براساس حروف الفبا
همچنین علی دهقان کیا، رئیس کانون بازنشستگان تامین 
اجتماعی تهران، نیز با اشاره به پرداخت حقوق بازنشستگان این 
سازمان براساس حروف الفبا، همراه با اعمال متناسب سازی 
گفت: احکام جدید و فیش های حقوقی امروز و تا بعدازظهر 
روی سایت بارگذاری خواهد شد. فقط سه میلیون تومان بابت 
علی الحساب متناسب سازی قبلا پرداخت شده که مابقی آن 
هم تا پایان سال پرداخت خواهد شد.  دهقان کیا با بیان اینکه 
ح متناسب سازی در  بنابر اظهارات وزیر رفاه هزینه اجرای طر
سال جاری بالغ بر ۵۰ هزار میلیارد تومان است اظهار کرد: مطابق 
قانون برنامه هفتم، اجرای متناسب سازی مشمول بازنشستگان 
تأمین اجتماعی غیرحداقل بگیر است؛ به نحوی که برای جبران 
اُفت میزان مستمری افراد به نسبت مستمری زمان برقراری، 9۰ 
درصد این مبلغ به شکلی پرداخت می شود که ۴۰ درصد از آن 
در سال جاری، ۳۰ درصد در سال ۱۴۰۴ و ۳۰ درصد در سال ۱۴۰۵ 
گر فردی در زمان برقراری مستمری،  تسویه می شود. برای مثال ا
هفت برابر حداقل حقوق همان سال را دریافت می کرده و حالا 
با گذشت زمان میزان مستمری اش به شش برابر مبلغ حداقل 
حقوق امسال رسیده، مابه التفاوت این دو، معادل »یک واحد« 
است. بنابراین سازمان تامین اجتماعی مکلف است 9۰ درصد 
این یک واحد افت را که معادل شش میلیون و ۴۰۰ هزار تومان 
می شود به نحوی پرداخت کند که ۴۰ درصد از این مبلغ در سال 
جاری و مابقی آن طبق قانون در سال های بعد پرداخت شود.  
حالا باید ببینیم این پرداختی ها، که در نهایت برای هر فرد 
بازنشسته، رقم چندان قابل توجهی هم نیست، از بار مشکلات 

معیشتی این قشر خواهد کاست یا نه. 

9اجتماعی سال هفتم
شماره 1971
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گــــزارش

اخبار کوتــــاه

روی خط آرمان ملی

متناسب سازی حقوق بازنشستگان تامین اجتماعی آغاز شد؛ 

خبرخوش برای بازنشستگان

فروش سیانور در فضای مجازی
معاون پیشگیری از وقوع جرم قوه قضائیه 
ماجرای فروش سیانور در فضای مجازی را 
، معاون پیشگیری از  کرد.  جهانگیر تشریح 
وقوع جرم به مهرگفت: فردی سعی در فروش 
سیانور برای خودکشی آسان به قصد پولدار 
شدن در فضای مجازی داشته که فرد دستگیر 
شده، اما این تهدیدات این چنین در جامعه 
و فضای مجازی باید توسط خانواده ها کنترل 
شود تا از این طریق از میزان جرایم کاهش یابد 
و جلوگیری شود.  وی گفت: در این مورد دو 
کودک فوت شده اند که برای فروشنده سیانور 
پرونده قضائی تشکیل شده است.  معاون 
پیشگیری از وقوع جرم گفت: بسیاری از عوامل 
کی شناسایى  دخیل در پرونده های کثیر شا
نشده اند و راه حل های پزشکی قانونی کمک 

بسیاری در شناسایى زودتر پرونده دارد. 

 تسهیلات کسر خدمت
 برای مشمولان متاهل

سربازان  برای  خدمت  کسر  تسهیلات 
ح،  متاهل و دارای فرزند؛ مشمولان این طر
بسته به تعداد فرزندان، می توانند از کاهش 
یا معافیت کامل خدمت برخوردار شوند.  به 
، طبق اعلام سازمان نظام وظیفه  گزارش مهر
عمومی فراجا سربازان متأهل از ۲ ماه کسر 
که این موضوع  خدمت بهره مند می شوند 
و  سربازان  خدمت  زمان  مدت  کاهش  به 
تسهیل شرایط زندگی خانوادگی آن ها کمک 
که دارای  کرد. همچنین سربازانی  خواهد 
فرزند هستند، به ازای فرزند اول ۳ ماه، فرزند 
دوم ۴ ماه و فرزند سوم ۵ ماه از مدت خدمت 
آن ها کاسته می شود. این تسهیلات، که با 
توجه به شرایط اقتصادی کنونی و با هدف 
حمایت بیشتر از خانواده ها و مشوقی برای 
می رود.   شمار  به  افزایش فرزندآوری نیز 
که دارای تعداد بیشتری  برای مشمولانی 
فرزند هستند، معافیت هایى در نظر گرفته 
مشمولان  قوانین،  این  طبق  است.  شده 
بالای ۴۰ سال که دارای سه فرزند باشند، از 
انجام خدمت سربازی معاف خواهند شد. 
همچنین، افرادی که چهار فرزند دارند و به 
دلیل غیبت از خدمت بازمانده اند، در صورتی 
که سن آن ها زیر ۴۰ سال باشد، می توانند از 

معافیت بهره مند شوند. 

 خودکشی دختر دانش آموز 
در کازرون

خودکشی  درخصوص  کازرون  دادستان 
دانش آموز دبیرستانی در روستای دریس این 
شهرستان و علت این اقدام متوفی توضیح 
داد. دادستان کازرون اعلام کرد: خودکشی 
دانش آموز دبیرستانی در روستای دریس، 
ناشی از مشکلات شخصی بوده و ارتباطی با 
مسئولان مدرسه نداشته است. پرونده این 
حادثه در دست بررسی است و هرگونه اطلاعات 
جدید از طریق مراجع رسمی اعلام خواهد 
شد.  در پى وقوع خودکشی آیناز کریمی؛ دختر 
کازرون و حواشی  دانش آموز در شهرستان 
دادستانی  خصوص،  این  در  شده  ایجاد 
شهرستان کازرون در این خصوص اظهار کرد: 
پرونده قضائی برای بررسی این حادثه تشکیل 
شده و موضوع تحت نظر بازپرس در حال 
تکمیل تحقیقات است.  احسان صالحی با بیان 
اینکه پس از وقوع این حادثه موضوع در دستور 
کار مقام قضائی قرار گرفت، افزود: آنچه مشخص 
و محرز است اقدام به خودکشی دانش آموز 
دبیرستان روستای دریس شهرستان کازرون 
ناشی از تألمات روحی و مشکلات شخصی 
بوده است. تحلیل های غیرکارشناسی نه تنها 
به خانواده داغ دیده کمکی نخواهد کرد بلکه 
لام  باعث افزایش فشارهای روحی، روانی و آ
آن ها خواهد شد.  این مقام قضائی تصریح 
کرد: مسائل مطرح شده در خصوص عاملیت 
مسئولان مدرسه در این حادثه، مورد بررسی 
به  فرضیه  این  که  گرفت  قرار  قضائی  مقام 
صورت کامل منتفی اعلام شد.   درپى سخنان 
دادستان محترم کازرون، اداره کل آموزش 
وپرورش فارس نیز ضمن ابراز تاسف مجدد از 
درگذشت این دانش آموز و همدردی دوباره با 
خانواده محترم ایشان اعلام کرد: از همان بدو 
وقوع این حادثه تاثربرانگیز تیمی کارشناسی 
ازاین اداره کل و اداره آموزش وپرورش کازرون 
با حساسیت پیگیر علل وقوع حادثه خصوصاً 
از جنبه نقش عوامل مدرسه در این حادثه 
بودند اما همان گونه که در اطلاعیه چند روز 
پیش این اداره کل نیز اشاره شد به دلیل اینکه 
پرونده توسط مقام محترم قضائی و انتظامی 
تشکیل شده از اظهار نظر در این خصوص 
خودداری ومنتظر اعلام نظر این مرجع صالح 
شد اما آنچه از ابتدا محرز بود به دلیل اینکه 
اطلاعیه ای از سوی مقام محترم قضائی دراین 
زمینه صادر نشده بود مشخص بود که هرگونه 
اظهارنظر و روایت های افراد از این ماجرا، 
غیرکارشناسی و صرفاً براساس گمانه زنی های 

شخصی بوده است. 

مدیر عامل سازمان حمل و نقل و ترافیک شهر تهران درمورد 
برنامه های این سازمان برای توسعه دوچرخه سواری، توسعه و 
ساخت جایگاه های سوخت کوچک مقیاس، ساماندهی پارک 
 )HOV( حاشیه ای و توسعه مسیر ویژه حمل و نقل همگانی
در بزرگراه های تهران توضیحاتی را ارائه کرد.  پوریا علیمردانی در 
گفت وگو با ایسنا، در مورد آخرین وضعیت توسعه دوچرخه سواری 
در تهران گفت: با توجه به اینکه حدود ۸۰۰ متر در برخی مکان ها 
میان شمال و جنوب تهران اختلاف ارتفاع وجود دارد و در 
برخی مسیرها، شیب های ۵ تا ۱۰ درصد داریم، تردد با دوچرخه 
دچار مشکل می شود و سبب شده تا توسعه دوچرخه سواری 
در تهران همواره با سختی و کندی همراه شود و با اینکه بسیار 
ک ترین شیوه حمل ونقلی  مایل هستیم دوچرخه را به  عنوان پا
در تهران توسعه دهیم؛ اما با مشکلات متعددی مواجه هستیم.   
کی نیز در گذشته مورد  وی با بیان اینکه حتی طرح دوچرخه اشترا
اقبال عمومی قرار نگرفت؛ به گونه ای که مشاهده کردید بدون 
کی  کمک های شهرداری تهران، اپلیکیشن دوچرخه های اشترا
نتوانست به دلیل نبود صرفه اقتصادی به حیات و فعالیت خود 
ادامه دهد، گفت: باید مردم بدانند شهرداری تهران اقدامی برای 
کی یا تخریب دوچرخه ها  جمع آوری ایستگاه های دوچرخه اشترا
نکرده است و پروژه بیشتر به دلیل عدم استقبال مردمی راه 
کید بر اینکه حمایت از  به جایى نبرده است.  علیمردانی با تأ
ک همچون دوچرخه  شیوه های مختلف توسعه حمل و نقل پا
یکی از وظایف اصلی تعریف شده برای شهرداری تهران است 
و بودجه هایى هم برای این موضوع در نظر گرفته شده است، 
تصریح کرد: کمک به گسترش استفاده از دوچرخه دنده ای، 
اسکوتر و دوچرخه برقی در دستور کار شهرداری تهران قرار دارد. 
بخشی از این مزایده ها برگزار و قراردادهایى نیز در این زمینه 
منعقد شده است که این خدمات در سامانه »شهرزاد« تعریف 
خواهد شد. همچنین در نظر داریم دوچرخه و استفاده از آن را 
به مکان های پرتقاضا همچون مدارس و دانشگاه ها سوق دهیم 
که جوانان انرژی رکاب زدن و ذوق استفاده از آن را دارند و  چرا

قطعا از دوچرخه استقبال بیشتری می کنند. 

   یارانه ویژه استفاده از دوچرخه برای دوچرخه سواران 
وی با بیان اینکه شهرداری تهران در مدل جدید توسعه 
دوچرخه سواری در شهر در نظر دارد یارانه ویژه استفاده از 
دوچرخه به استفاده های عمومی معطوف شود تا دوچرخه 
به عنوان یکی از مدهای حمل و نقلی مورد توجه قرار گیرد، گفت: 
استفاده تفریحی از دوچرخه مساله ای را از ترافیک و آلودگی 
هوای تهران حل نمی کند و آن چیزی که به شهر تهران کمک 
می کند این است که شهروندان برای انجام کارهای روزانه خود 
ک سوق داده شوند. به نظر  به سمت استفاده از حمل و نقل پا
می رسد استقبال جوانان به خصوص در مدارس، خوابگاه ها، 
دانشگاه ها، پارک های علم و فناوری و... از دوچرخه و مد حمل 
کز  ک، بیشتر باشد و به همین دلیل در مجاورت این مرا و نقل پا
حتما ایستگاه های دوچرخه راه اندازی خواهد شد، اما این 
دوچرخه ها به عنوان یک مد تکمیل کننده فعالیت خواهند کرد؛ 
، جوانان پس از خروج از خوابگاه یا دانشگاه  به عبارت ساده تر
برای مسیرهای طولانی، از این دوچرخه ها برای رسیدن به مترو 
کی  یا اتوبوس استفاده می کنند و فعالیت دوچرخه های اشترا
توسعه می یابد.  وی با بیان اینکه ما از ورود بخش خصوصی به 
این حوزه استقبال می کنیم، اما باید بر اساس برنامه ریزی های 
انجام شده، این دوچرخه ها تکمیل کننده شبکه حمل و نقل 
باشند، افزود: در حال حاضر مقدمات توسعه دوچرخه انجام 
شده و براساس برنامه ریزی ها، نهایتا تا سه ماه آینده شاهد ورود 

دوچرخه ها به معابر خواهیم بود. 
   امکان رزرو فضای پارک در آینده نزدیک

مدیرعامل سازمان حمل و نقل و ترافیک شهر تهران در مورد 
سرانجام ساماندهی پارک حاشیه ای در پایتخت نیز اظهار کرد: 
در گذشته ساماندهی پارک حاشیه ای بر استفاده از پارکومتر 
متمرکز بود؛ اما روش تغییر کرد و مدیران وقت تصمیم گرفتند که 
شیوه ساماندهی پارک حاشیه ای را به سمت کنترل هوشمند با 
خودروهای مخصوص سوق دهند که این روش نیز نتوانست 

مقبولیتی داشته باشد و بعد از مدتی اجرا متوقف شد. 
مطالعات  شهری،  مدیریت  دوره  این  در  وی،  گفته  به 

گسترده ای را در مورد ساماندهی پارک حاشیه ای و شیوه های 
آن انجام دادیم تا ساماندهی ما نیز به سرنوشت طرح های قبلی 
دچار نشود. بررسی ها نشان داد که باید این ساماندهی پارک 
حاشیه ای در معابر پر تردد و پرتقاضا انجام شود که می توان با اتکا 
به روش های نوین حتی امکان رزرو فضای پارک را نیز ایجاد کرد 
و بعد ساماندهی بقیه فضاهای پارک حاشیه ای در معابر انجام 
کید بر اینکه باید فضای پارک حاشیه ای به  شود.  علیمردانی با تا
صورت مکانیزه کنترل شود تا پدیده فروش ساعتی و رزرو پولی 
در معابر توسط افراد سودجو نیز حل شود، گفت: بر اساس 
برنامه ریزی های صورت گرفته این اقدام رزرو و پرداخت هزینه 
پارک حاشیه ای در سامانه شهرزاد انجام خواهد گرفت و در حال 
حاضر در سه منطقه یک، چهار و پنج در مرحله اول به صورت 
پایلوت اجرایى می شود که زیرساخت ها در منطقه ۵ فراهم شده 
و در برخی معابر امکان رزرو پیش بینی شده؛ اما هنوز ساختار رزرو 
ح ساماندهی پارک حاشیه ای در  هوشمند فراهم نیست. طر
منطقه ۵ تا یک ماه آینده اجرایى می شود و بعد از آن ساماندهی 
فضای پارک در مناطق 6 و ۲۲ دنبال خواهد شد و در یک پنجره 
واحد در سامانه شهرزاد قابل عرضه برای شهروندان خواهد بود. 
مدیرعامل سازمان حمل و نقل و ترافیک شهر تهران در مورد 
آخرین وضعیت احداث جایگاه های سوخت کوچک مقیاس در 
شهر تهران هم با بیان اینکه شرکت ساماندهی مشاغل کارگزار 
که سیاست گذاری و مکان یابى با  سازمان ترافیک است چرا
این شرکت است، افزود: برنامه توسعه جایگاه های سوخت 
کوچک مقیاس، احداث ۱۱۰جایگاه تک سکو در تهران بوده 
است که حدود ۴ الی ۵ جایگاه افتتاح شده و حدود 6 جایگاه 
نیز در دست ساخت است و سازمان حمل و نقل در صدد است 
تا در راستای تکالیف قانونی خود نسبت به توسعه جایگاه های 
سوخت اقدام کند که در نظر داریم در مکان های پر تردد 
همچون پارکینگ، فروشگاه های شهروند، بهشت زهرا و... اقدام 
به راه اندازی جایگاه های سوخت کوچک مقیاس کنیم که در 
همین راستا برنامه ریزی برای ساخت دو جایگاه سوخت در 

شمال و جنوب بهشت زهرا)س( انجام شده است. 

مدیر عامل سازمان حمل و نقل شهر تهران خبر داد

توسعه خطوط HOV در ۳ بزرگراه  تهران


